



THE ONLY GLOBAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS



15-16 October 2010 | PARIS  
15-16 octobre 2010 |

France

GAMING AND BETTING ONLINE:  
READY FOR THE RACE?

JEUX ET PARIS EN LIGNE:  
TOUJOURS PRÊT POUR LA COURSE ?



With the support of / Avec le soutien de



ASSOCIATION INTERNATIONALE DES JEUNES AVOCATS - INTERNATIONAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS

# Introduction

The Technology, Media, Intellectual Property & Telecoms, the Corporate Counsel and the Commercial Fraud Commissions of AIJA are proud to invite you to take part in the seminar “Gaming and Betting online: ready for the race?” in Paris, the Ville Lumière, on Friday 15 October afternoon and Saturday 16 October 2010 morning.

The seminar, hosted by the Maison du Barreau, takes the reform undergoing in France as a starting point to discuss the future of gaming and in particular of betting online. The French reform, aimed at creating a competitive market for betting online from nothing, could represent a point of reference for other European as well as non European countries willing to follow a similar path. After a brief overview on the gaming and betting sector from a business perspective, stressing the relevance of this industry in most western countries, and a general analysis of the regulations in Europe and the US, a roundtable will follow involving lawyers from several jurisdictions – ranging from Italy and The Netherlands to France and the US – which will highlight how the different approaches adopted may have given an advance or a time lag vis-à-vis the other countries.

The second half-day will focus on more practical issues: a whole session of the seminar will be dedicated to the problems lawyers have to face when dealing with gaming and betting, where leading expert lawyers will give an inside

view of the most relevant issues faced in the drafting and negotiation of contracts in this field. The last session will, starting from an analysis of the current UK situation – a country that boasts a lengthy tradition in this industry –, study specific issues such as compliance with anti money laundering regulations, forfeiture and criminalization.

In the current economic turmoil, gaming represents one of the very few industries which continues to flourish. This seminar represents a unique opportunity for lawyers who are approaching this industry or have been approached by the same, and who feel that they need to develop a better knowledge of this sector, much more complicated than what it may appear at a first glance. The seminar is, however, an event not to be missed also by expert lawyers who already have a lengthy experience in this field, as it will offer an occasion for discussion and debate of the many controversial issues that will be addressed throughout the seminar, where dialogue between speakers and participants will be encouraged.

The Ville Lumière, as a location for a seminar, does not really need to be much sponsored: even if you have already been in Paris dozen of times, this seminar represents a unique opportunity to discover it under a new light, with new friends and – obviously – with the great AIJA spirit!





Les commissions technologie, media, propriété intellectuelle & telecoms, juristes d'entreprise et droit pénal des affaires de l'AIJA ont l'honneur de vous inviter à participer au séminaire "Jeux et paris en ligne: toujours prêt pour la course?" à Paris, la Ville Lumière, vendredi 15 octobre après midi et samedi 16 octobre 2010 matin.

Le séminaire, qui se tiendra à la Maison du Barreau, prend la réforme en cours en France comme point de départ pour discuter l'avenir des jeux et en particulier des paris en ligne. La réforme française, qui vise à créer un marché concurrentiel après un monopole, pourrait représenter un point de référence pour tous les autres pays Européens ou non, qui désirent suivre un parcours similaire. Une brève présentation du secteur des jeux et paris du point de vue de tous les acteurs, qui mettra en évidence l'importance de cette industrie dans la plupart des pays occidentaux, et une analyse générale des réglementations existantes en Europe et Etats Unis seront suivies d'une table ronde à laquelle participeront des avocats de différents pays – Italie, Pays Bas, France, Etats Unis – qui mettra en évidence comment ces différentes approches peuvent conférer un avantage ou créer un retard compétitif.

La deuxième demi-journée se concentrera sur les aspects pratiques. Une session entière sera dédiée aux problèmes que les avocats et juristes doivent affronter et traiter. Des avocats, spécialistes reconnus, experts du secteur, fourniront une vision des principaux problèmes rencontrés lors de la rédaction et la négociation des contrats. La dernière session, à partir d'une analyse de la situation actuelle au Royaume Uni – pays bénéficiant d'une longue tradition dans cette industrie –, s'orientera sur des thèmes spécifiques comme le respect des règlements contre le blanchiment d'argent, les saisies et les aspects pénal.

Dans l'actuel contexte économique, les jeux représentent une des rares industries qui continue à croître. Ce séminaire représente une opportunité unique pour les avocats et juristes qui souhaitent, soit connaître ces nouveaux marchés, soit approfondir leurs connaissances d'un secteur particulièrement dynamique. Le dialogue entre les intervenants et les participants sera vivement encouragé et comme toujours les échanges permettront à chacun d'élargir son réseau de spécialistes et de connaissances dans une ambiance sympathique.

Paris vous attend, Paris vous accueillera,  
avec l'esprit AIJA !

# Program

## Friday 15 October 2010

- 14.00 Introduction**  
by **Saverio Lembo**, Immediate Past-President of AIJA
- 14.15 Introduction**  
by **Ludovic GUILCHER**, Deputy Director of the cabinet of the Minister for Budget
- INTRODUCTION TO THE MARKET AND LEGAL SYSTEM IN EUROPE AND US**
- 14.30 The online gaming and horse racing bets market in France**  
**Jean François Piedagnel**, Director General of Masseurcom
- 14.50 The US dilemma: online gambling, an issue to be addressed at a State or Federal level?**  
**Mark Hichar**, Partner, Edwards Angell Palmer & Dodge LLP, Boston, USA
- 15.20 Sailing across regulatory cliffs of online gaming and betting**  
**Filippo Ferri**, Director of iGaming Development – TST, GLI Europe B.V., London
- 16.15 Coffee Break**
- REGULATORY APPROACHES**
- 16.30 The impact of EU Commission's guidelines**  
**Thibault Verbiest**, Avocat aux barreaux de Paris et de Bruxelles, Ulys
- 17.00 Is France breaking the ground?**  
**Rhadames Killy**, Head of French National Authority Legal Dpt (ARJEL)
- 17.20 French new law, an example to follow?**  
**Pascal Wilhelm**, Wilhelm et associés
- 17.35 Ante and post reform criminal liability**  
**Olivier Gutkes**, Gutkes Avocats
- 17.50 Wrap up & questions**
- 18.00 End of Friday program**

Cocktail at Maison du Barreau  
Dinner at Restaurant

## Saturday 16 October 2010

- 9.15 "Different cultures, different rules, same values?" – Round table**  
*Chair: Sergio Calderara*, Almaviva S.p.A., Roma (Italy)  
**Anne Salzer**, Cabinet Salzer, Paris (France)  
**Martin Arendts**, Arendts Anwälte, Grünwald (Germany)  
**Mark Hichar**, Edwards Angell Palmer & Dodge LLP, Boston (USA)  
**Quirino Mancini**, Sinisi Ceschini Mancini & Partners, Roma (Italy)  
**Frank Tolboom**, VMW Taxand, Amsterdam (Netherlands)
- 10.30 The Zeturf case: the experience of a gaming operator before and after the reform**  
**Emmanuel de Rohan Chabot**, founder and President of ZEturf Ltd
- 11.00 Coffee break**
- 11.15 Gaming contracts – 10 things you should know if your client is in the gaming industry**  
**Alessandro Poletti**, CBA Studio Legale e Tributario, Padova, (Italy)  
**Dario Picone**, Studio Picone in association with Studio Manfredonia, Roma, (Italy)
- 11.45 UK Gaming Industry perspective: Navigating the rules of conduct and the ambit of the Gambling Act 2005**  
*Chair: Mark Beardsworth*, Partner, Kingsley Napley, London (UK)  
**Simon Halberstam**, Partner, Kingsley Napley, London (UK)
- **Areas targeted by the Gambling Act – Gaming, Betting and Lotteries**
  - **Staying Clear of the Gambling Act – Skill Competitions and Free Prize Draws**
- Gareth Rees**, QC, 23 Essex St., London (UK)
- **Forfeiture and Criminalization**
  - **Anti-laundering**
- 12.45 Questions and conclusion**
- 13.00 End of Saturday program**

Optional Lunch



# Programme

## Vendredi 15 octobre 2010

- 14.00 **Introduction**  
**Saverio Lembo**, Président Sortant de l'AIJA
- 14.15 **Introduction**  
**Ludovic GUILCHER**, Directeur adjoint du cabinet du Ministre du Budget
- INTRODUCTION AU MARCHÉ ET AUX SYSTÈMES JURIDIQUES EN EUROPE ET AUX ETATS-UNIS**
- 14.30 **Le marché des jeux en ligne et des paris hippiques en France**  
**Jean François Piedagnel**, Directeur Général de Massecom
- 14.50 **Le dilemme américain : vue de l'état ou de l'Etat fédéral ?**  
**Mark Hichar**, Partner, Edwards Angell Palmer & Dodge LLP, Boston, USA
- 15.20 **Les écueils règlementaires**  
**Filippo Ferri**, Directeur de iGaming Development – TST, GLI Europe B.V., Londres (UK)
- 16.15 Pause-café
- APPROCHES RÈGLEMENTAIRES**
- 16.30 **Les lignes directives européennes, quel impact ?**  
**Thibault Verbiest**, Avocat aux barreaux de Paris et de Bruxelles, Ulys
- 17.00 **Enjeux et application de la nouvelle loi, quelle position pour la France ?**  
**Rhadames Killy**, Directeur juridique de l'Autorité de régulation des jeux en ligne (ARJEL)
- 17.20 **La loi française de libération du marché, un exemple à suivre ?**  
**Pascal Wilhelm**, Wilhelm et associés
- 17.35 **Responsabilité pénale avant et après la réforme**  
**Olivier Gutkes**, Gutkes Avocats
- 17.50 **Questions, commentaires, conclusions**
- 18.00 Fin du programme du vendredi

Cocktail à la Maison du Barreau  
Dîner

## Samedi 16 octobre

- 9.15 **Table ronde : Différentes cultures, différentes règles, mêmes valeurs?**  
*Chair: Sergio Calderara*, Almaviva S.p.A., Rome (Italie)  
**Anne Salzer**, Cabinet Salzer, Paris (France)  
**Martin Arendts**, Arendts Anwälte, Grünwald (Allemagne)  
**Mark Hichar**, Edwards Angell Palmer & Dodge LLP, Boston (USA)  
**Quirino Mancini**, Sinisi Ceschini Mancini & Partners, Roma (Italie)  
**Frank Tolboom**, VMW Taxand, Amsterdam (Pays-Bas)
- 10.30 **Le cas Zeturf: l'expérience d'un opérateur des jeux avant et après la réforme**  
**Emmanuel de Rohan Chabot**, Président fondateur de ZEturf Ltd
- 11.00 Pause-café
- 11.15 **Contrats – les 10 choses à savoir si votre client est dans l'industrie du jeu**  
**Alessandro Poletti**, CBA Studio Legale e Tributario, Padoue (Italie)  
**Dario Picone**, Studio Picone en association avec Studio Manfredonia, Rome (Italie)
- 11.45 **Les règles de conduite impératives au Royaume Uni**  
**Mark Beardsworth**, Partner, Kingsley Napley, Londres (Royaume Uni)  
**Simon Halberstam**, Partner, Kingsley Napley, Londres (Royaume Uni)
- Le périmètre du "Gambling Act"
  - L'importance de rester hors des incriminations potentielles
- Gareth Rees**, QC, 23 Essex St., Londres (Royaume Uni)
- Fraude et incriminations pénales
  - Les règles anti-blanchiment
- 12.45 **Questions et conclusion**
- 13.00 Fin du programme du samedi

Déjeuner (en option)





# Administration

## Venue of the Seminar

### Maison du Barreau

2, rue de Harlay - 75001 Paris (France)

## Language – Number of Participants – Cancellation

The seminar will be held in English and in French without simultaneous translation. The number of participants is limited. Enrolment takes place on a first-come, first-served basis. The organisers reserve the right to cancel or modify the seminar. A participant, who cannot attend, may send a substitute participant without cost. A cancellation of participation will be handled as follows provided the cancellation has been timely sent to AIJA in writing:

- **Up to September 1st:** Refund of 100% of the registration fees paid deducted by an administrative fee of 50 EUR
- **Up to October 1st:** Refund of 50% of the registration fee paid deducted by an administrative fee of 50 EUR
- **After October 1st:** No further refund

In order to avoid problems with refunds, we strongly advise those who require a visa to register as early as possible.

## Registration Fees

	≤ 1.10.2010	> 1.10.2010
Speaker	EUR 390	EUR 390
AIJA Member - < 35	EUR 390	EUR 515
AIJA Member - ≥ 35	EUR 440	EUR 515
Jeunes avocats - < 30 ans – du	EUR 200	EUR 250
Barreau de Paris (1ère participation à un évènement AIJA)		
Non AIJA Member	EUR 515	EUR 590
Accompanying person	EUR 150	EUR 150
Optional:		
Saturday lunch		EUR 50

AIJA has implemented a scholarship program for young lawyers below 35 years. For details about qualification for such scholarship please refer to the AIJA website [www.aija.org](http://www.aija.org) and/or the AIJA office

**The registration fee** includes attendance at the seminar, documentation, coffee breaks, the welcome cocktail and the Friday dinner.

The accompanying persons' fee includes the welcome cocktail and the Friday dinner.

Registration will only be effective after payment.

**Payment** should be transferred in EUR with no cost to the organisers to the following account:

**IBAN BE08 3630 6439 5613 – BIC/SHIFT BBRUBEBB**

**ING – Rue Edith Cavell 32 – BE-1180 Bruxelles**

**Ref: AIJA Paris, Name of the participant**

## Accommodation

The organizing committee advise you to book a room at the **Hotel des Ducs d'Anjou** situé (1 rue Sainte Opportune, FR-75001 Paris) at the rate of 200 EUR (breakfast not included, 10 minutes walking distance from the Seminar venue).

Please call Florence (+33-1-42 36 92 24) to make the reservation quoting AIJA.

**Dress code:** Business (working sessions) or smart casual (evening program).

## Lieu du séminaire

### Maison du Barreau

2, rue de Harlay - 75001 Paris (France)

## Langue – Nombre de participants – Annulation

Le séminaire se déroulera en anglais et en français sans traduction simultanée. Le nombre de participants est limité. L'inscription est effectuée par ordre chronologique. Les organisateurs se réservent le droit d'annuler ou de modifier le séminaire. En cas d'annulation, tout participant empêché pourra se faire remplacer sans frais. L'annulation d'un participant sera traitée comme suit, à condition d'en faire parvenir la demande à l'AIJA par écrit.

Condition d'annulation pour les inscriptions

- **avant le 1er septembre** : remboursement intégral moins 50 EUR de frais de dossier
- **avant le 1er octobre** : 50% des droits du montant vous seront remboursés
- **après le 1er octobre** : aucun remboursement n'est prévu.

Afin d'éviter les problèmes de remboursement, nous conseillons vivement aux personnes qui doivent demander un visa de s'inscrire le plus tôt possible.

## Frais d'inscription

	≤ 1.10.2010	> 1.10.2010
Intervenant	EUR 390	EUR 390
Membre AIJA - <35	EUR 390	EUR 515
Membre AIJA - ≥ 35	EUR 440	EUR 515
Jeunes avocats - < 30 ans – du	EUR 200	EUR 250
Barreau de Paris (1ère participation à un évènement AIJA)		
Non Membre AIJA	EUR 515	EUR 590
Accompagnant	EUR 150	EUR 150
Facultatif:		
Déjeuner du samedi		EUR 50

L'AIJA a mis en place un programme de bourses pour les jeunes avocats de moins de 35 ans. Pour plus de renseignements sur les conditions d'admission à l'obtention d'une bourse veuillez consulter notre site [www.aija.org](http://www.aija.org) ou/et contacter notre secrétariat.

**Les frais d'inscription** comprennent la participation aux travaux scientifiques du séminaire, la documentation, les pauses-café, le cocktail de bienvenue et le dîner de vendredi.

Les frais d'inscription des accompagnants comprennent le cocktail de bienvenue et le dîner de vendredi.

L'inscription ne sera enregistrée qu'après paiement.

**Le paiement** doit être effectué en EUR, sans frais pour les organisateurs, au compte suivant:

**IBAN BE08 3630 6439 5613 – BIC/SHIFT BBRUBEBB.**

**ING – Rue Edith Cavell 32 – BE-1180 Bruxelles**

**Ref : AIJA Paris, Nom du participant**

## Hôtel

Le Comité d'organisation vous conseille de réserver votre chambre à l'**Hôtel des Ducs d'Anjou** (1 rue Sainte Opportune, FR-75001 Paris) au prix de 200 EUR (petit-déjeuner non inclus, 10 minutes à pied du séminaire).

Veuillez appeler Florence (+33-1-42 36 92 24) pour faire votre réservation en mentionnant l'AIJA.

**Tenue vestimentaire:** tenue de ville (séances de travail) ou décontractée chic (programme du soir).

# REGISTRATION FORM – BULLETIN D'INSCRIPTION

PARIS, 15-16.10.2010



THE ONLY GLOBAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS

To be returned before **1.10.2010** to / A retourner avant le **1.10.2010** à:  
**Judy Lane Consulting (JLC) – Attn Sue Percy – P O Box 5098 – Broadstone BH18 9WG – Dorset, UK**  
**Tel: +44 (0)1202 699 488 – Fax: +44 (0)870 429 2125**  
 Or register online at [www.aija.org](http://www.aija.org) – enregistrez-vous en ligne sur [www.aija.org](http://www.aija.org)

Name / Nom .....

Law firm / Cabinet .....

Address / Adresse .....

Postal Code / Code Postal ..... City / Ville .....

Tel. / Tél. .... Fax: .....

E-mail ..... Website: .....

Date of birth / Date de naissance ..... Gender / sexe: M  F

Accompanying person(s) / Accompagnant(s) ..... First AIJA Event? / Premier événement AIJA?  Yes / Oui  No / Non

AIJA Member / Membre AIJA ..... Special dietary requirements / Régimes alimentaires:

Delegate / Participant ..... Acc. pers .....

## Registration Fees – Frais d'inscription

	≤ 1.10.2010	> 1.10.2010	
<input type="checkbox"/> Speaker / Intervenant	EUR 390	EUR 390	EUR .....
<input type="checkbox"/> AIJA Member / Membre AIJA - < 35	EUR 390	EUR 515	EUR .....
<input type="checkbox"/> AIJA Member / Membre AIJA - ≥ 35	EUR 440	EUR 515	EUR .....
<input type="checkbox"/> Jeunes avocats - < 30 ans – du Barreau de Paris (1ère participation à un événement AIJA)	EUR 200	EUR 250	EUR .....
<input type="checkbox"/> Non AIJA Member / Non Membre AIJA	EUR 515	EUR 590	EUR .....
<input type="checkbox"/> Accompanying person / Accompagnant	EUR 150	EUR 150	EUR .....
Optional / Facultatif:			
<input type="checkbox"/> Saturday lunch / Déjeuner du samedi		EUR 50	EUR .....
<input type="checkbox"/> Donation to / à SOS Avocats			EUR .....
<input type="checkbox"/> Donation to / à Scholarship Fund			EUR .....
		<b>TOTAL</b>	<b>EUR .....</b>

I attach proof of payment by bank transfer to account no. The payee is not liable for any charges. / Je joins une copie de l'ordre de transfert (sans frais pour le bénéficiaire) au compte N°: **IBAN BE08 3630 6439 5613 – BIC/SHIFT BBRUBEBB. ING – Rue Edith Cavell 32 – BE-1180 Bruxelles.**

Ref: AIJA Paris, Name of the participant

No cheques – No bank drafts / Les chèques ne sont pas acceptés

## PAYMENT VISA / MASTERCARD

I authorise AIJA to debit my credit card (Visa/Mastercard/) in the amount of ..... EUR (+ 20 EUR for bank costs/registration)

J'autorise l'AIJA à débiter ma carte de crédit (Visa/Mastercard/) du montant de ..... EUR (+ 20 EUR de frais bancaires par inscription)

Credit card Number / Numéro de carte de crédit: ..... Exp. Date / Date d'expiration: .....

Security Code / Code de sécurité: .....  
 (3 last digits, printed at the back of your credit card under the signature panel / les 3 derniers chiffres qui sont imprimés au verso du support de la carte de crédit dans le panel de signature).

**Cancellation: carefully read our cancellation policy in the administration section. /**  
**Annulation: veuillez lire attentivement notre politique d'annulation dans la section administrative du programme.**

**Accommodation / Hôtel:** Please call Florence (+33-1-42 36 92 24) to make the reservation quoting AIJA. /  
 Veuillez appeler Florence (+33-1-42 36 92 24) pour faire votre réservation en mentionnant l'AIJA.

Yes/Oui  No/Non Full Authorisation to print my details on the list of participants /  
 Autorisation donnée pour inclure mes coordonnées complètes sur la liste des participants

Yes/Oui  No/Non Full Authorisation to forward my details to a sponsor / Autorisation donnée pour faire suivre mes coordonnées à un sponsor

Date ..... Signature .....

**AIIA** IS THE ONLY GLOBAL ASSOCIATION DEVOTED TO LAWYERS AND INHOUSE COUNSEL AGED 45 AND UNDER. **AIIA**, THROUGH A WIDE RANGE OF MEETINGS, SEMINARS, LAW COURSES AND ADVOCACY, PROMOTES PROFESSIONAL COOPERATION AND FRIENDSHIP AMONG YOUNG, CAREER BUILDING LEGAL PROFESSIONALS AROUND THE WORLD.

INTRIGUED BY ISSUES ON THE CUTTING EDGE OF INTERNATIONAL LAW? INTERESTED TO BUILD AN INTERNATIONAL PRACTICE? EAGER NOT ONLY TO BECOME PART OF A NETWORK OF THOUSANDS OF CAREER BUILDING LAWYERS AND INHOUSE COUNSEL FROM ALL OVER THE WORLD BUT ALSO, WITH A LITTLE EFFORT, TO BECOME THEIR FRIENDS? KEEN TO GO TO SEMINARS RUN BY ENTHUSIASTIC PROFESSIONALS WHO WILL SHARE THEIR IDEAS AND INVOLVE YOU IN DISCUSSIONS ON THE LATEST DEVELOPMENTS IN LAW AND BUSINESS? THEN **AIIA** IS YOUR ASSOCIATION.

**AIIA** GIVES LEGAL PROFESSIONALS AN EXCELLENT OPPORTUNITY TO CONTRIBUTE TO IMPORTANT TOPICS CONCERNING THE PROFESSION IN AN INTERNATIONAL ENVIRONMENT. WITHIN **AIIA**, LAWYERS AND INHOUSE COUNSEL CAN SHARE VIEWS AND EXPERIENCES WITH OTHER COLLEAGUES FROM AROUND THE WORLD AND ENHANCE THEIR PROFESSIONAL SKILLS. WE FOCUS NOT ONLY ON LEGAL SKILLS BUT EQUALLY IMPORTANTLY ON CONTRIBUTING TO THE BROADER PROFESSIONAL DEVELOPMENT OF OUR MEMBERS WHICH IS OF PARAMOUNT IMPORTANCE TO THE 21ST CENTURY LAWYER AND INCLUDES NEGOTIATION AND MANAGEMENT SKILLS AND THE ABILITY TO WORK IN A MULTI-CULTURAL ENVIRONMENT. BY JOINING **AIIA** YOU WILL BENEFIT FROM THE INPUT OF AND DISCUSSIONS WITH COLLEAGUES ON AN EQUAL FOOTING. WE DO NOT "LECTURE" – WE "SHARE, LEARN AND BENEFIT".

DEFENDING THOSE PRINCIPLES, WHICH ARE AN INTRICATE PART OF THE LEGAL PROFESSION WORLDWIDE, **AIIA** IS ALSO COMMITTED TO THE DEFENCE OF HUMAN RIGHTS AND THE SOCIAL RESPONSIBILITY OF LEGAL PROFESSIONALS.

**L'AIIA** EST LA SEULE ASSOCIATION MONDIALE CONSACRÉE AUX AVOCATS ET JURISTES D'ENTREPRISES DE MOINS DE 45 ANS. À TRAVERS UN LARGE CHOIX DE RÉUNIONS, SÉMINAIRES, COURS DE DROIT ET PLAIDOYER, **L'AIIA** ENCOURAGE LA COLLABORATION ET L'AMITIÉ ENTRE LES JEUNES QUI FONT CARRIÈRE DANS LES PROFESSIONS JURIDIQUES DANS LE MONDE ENTIER.

INTRIGUÉ PAR LES PROBLÈMES QUI TOUCHENT AU DROIT INTERNATIONAL? INTÉRESSÉ PAR LA CRÉATION D'UN CABINET INTERNATIONAL? ENTHOUSIASTE À L'IDÉE DE NE PAS SEULEMENT FAIRE PARTIE D'UN RÉSEAU DE MILLIERS D'AVOCATS OU DE JURISTES DÉMARRANT LEUR CARRIÈRE DANS LE MONDE ENTIER, MAIS DE FAIRE UN PETIT EFFORT POUR DEVENIR LEUR AMI? ATTIRÉ PAR DES SÉMINAIRES DONNÉS PAR DES PROFESSIONNELS ENTHOUSIASTES QUI PARTAGENT LEURS IDÉES ET VOUS FONT PARTICIPER AUX DISCUSSIONS SUR LES DERNIERS DÉVELOPPEMENTS EN DROIT DES AFFAIRES? **L'AIIA** EST VOTRE ASSOCIATION.

**L'AIIA** DONNE AUX PROFESSIONNELS DU DROIT UNE EXCELLENTE OPPORTUNITÉ DE CONTRIBUER DANS UN ENVIRONNEMENT INTERNATIONAL, AUX SUJETS IMPORTANTS QUI CONCERNENT LA PROFESSION. AU SEIN DE **L'AIIA**, AVOCATS ET JURISTES D'ENTREPRISES PARTAGENT LEURS VUES ET LEURS EXPÉRIENCES AVEC D'AUTRES COLLÈGUES DE PAR LE MONDE ET AMÉLIORENT LEURS APTITUDES PROFESSIONNELLES. NOUS NE METTONS PAS SEULEMENT L'ACCENT SUR LES COMPÉTENCES LÉGALES MAIS AUSSI SUR DES ASPECTS TELLES QUE LA NÉGOCIATION, LA CAPACITÉ DE GESTION ET L'APTITUDE À TRAVAILLER DANS UN ENVIRONNEMENT MULTICULTUREL, QUI SONT TOUT AUSSI IMPORTANTS POUR LE DÉVELOPPEMENT PROFESSIONNEL DE NOS MEMBRES, ET QUI CONSTITUENT DES COMPÉTENCES PRIMORDIALES, QUE L'AVOCAT DU 21ÈME SIÈCLE DOIT POUVOIR GÉRER. EN REJOIGNANT **L'AIIA** VOUS BÉNÉFICIEREZ DES IDÉES DE VOS COLLÈGUES ET DE DISCUSSIONS AVEC EUX SUR UN PIED D'ÉGALITÉ. NOUS NE DONNONS PAS DE COURS – NOUS « PARTAGEONS, APPRENNONS ET PROFITONS ».

TOUT EN DÉFENDANT CES PRINCIPES QUI FORMENT UNE PART ESSENTIELLE DES PROFESSIONS JURIDIQUES DE PAR LE MONDE, **L'AIIA** EST AUSSI UN ARDENT DÉFENSEUR DES DROITS DE L'HOMME ET DE LA RESPONSABILITÉ SOCIALE DES PROFESSIONS JURIDIQUES.

# France

## ORGANIZING COMMITTEE COMITÉ D'ORGANISATION

### Thierry Aballéa

LMBE Associés, Paris (France)  
taballea@lmbeavocats.com

### Sergio Calderara

Almaviva S.p.A., Direzione Affari Legali, Roma (Italie)  
s.calderara@clegal.it

### Jean Philippe Jacob

Moisand, Boutin & Associés SELARL, Paris (France)  
jjacob@mba-avocats.com

### Wouter Seinen

CMS Derks Star Busmann, Utrecht (Pays Bas)  
wouter.seinen@cms-dsb.com

[ Young lawyers of every country stand together. They intend to defend those principles which are common and which they consider to be indivisible from the notion of justice and law ]

AIIA, Declaration of Athens. Adopted, August 27, 1966.

